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-فرابورس  اقتصــادی  گروه 
ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد، حداقل 
خرید آنلاین در بــازار پایه برای هر 
سفارش ۵ میلیون تومان خواهد بود، 
فرابورس علت این اقدام را ریســک 
بالای ســرمایه گــذاری در بازار پایه 
دانسته اما کارشناســان معتقدند این 
اقدام اگــر به بازارهــای اول و دوم 
فرابــورس تعمیم داده شــود، خطر 
بزرگــی برای بازار ســرمایه خواهد 
بــود و مردم ضعیف و متوســط را از 
ســرمایه گذاری در بــورس محروم 
کــرده و راهی بازارهای موازی مانند 

بازار سکه و طلا خواهد کرد.

ســفارش انباشته در بازار 
پایه

نویــد رجایی کارشــناس بازار 
سرمایه در این باره گفت: این موضوع 
را از جنبه هــای گوناگونــی می توان 

بررسی کرد. 
احتمال بسیار زیاد هدف از ایجاد 
ایــن قانون جلوگیری از دســتکاری 
تابلو توسط بازیگران و سفته بازی در 

بازار پایه باشد. 
امــا اگر نگاه کلــی به این ماجرا 
داشــته باشیم بسیاری از افراد که وارد 
بازار بورس می شــوند سرمایه های 
بســیار خردی دارند. ایــن افراد باید 

آزادانه در هر شرکتی که تمایل دارند 
قادر باشند سرمایه گذاری کنند.

رجایی اضافه کرد: اگر نگاهی به 
بازارهای موازی و طلافروشان داشته 
باشید متوجه خواهید شد تب خرید 
ســکه های یک گرمــی و کمتر از آن 
بسیار داغ اســت و خیلی از افراد نیز 
ترجیح می دهند به جای خرید ســکه 
در بورس سرمایه گذاری کنند. بازار 
پایه را می توان به دو چشــم نگاه کرد 
نخســت به عنوان بازاری که صورت 
مالی های شــفافیت لازم را ندارند و 
در نگاه دوم شــرکت هایی که در افق 
میان مدت و بلند مدت بسیار جذاب 

بوده و بسیاری افراد ترجیح می دهند 
با پول های خرد ســهام این شرکت ها 
را خریــداری کنند تا درآینده بازدهی 

بسیار مناسبی به دست آورند.

رجایی در پایــان گفت: زمانی 
کــه معامله گران و ســرمایه گذاران 
وارد بازار بورس می شوند از ماهیت 
ریسکی این بازار آگاه هستند و قانون 

نباید هیچ تبعیضی بین فردی که صدها 
میلیارد سرمایه دارد با فردی که پانصد 
هزار تا پنج میلیون ســرمایه دارد قائل 
شــود و اگر هدف جلوگیری از سفته 

بازی در بازار پایه است راه های بسیار 
مناسب تری هم برای این ماجرا وجود 

دارد.
اقــدام بــرای حمایــت از 

سهامداران
طی پیگیــری ها از مســئولان 
فرابورس،  حداقل سفارش خرید در 
بازار پایه از طریق آنلاین ۵ میلیون شده 
است ولی سهامدار اگر بخواهد کمتر 
از این میزان ســفارش را ارسال کند، 
می تواند به کارگزاری سفارش بدهد.

مســئولان فرابورس هدف این 
اقدام را حمایت از ســهامداران خرد 
بــازار پایه بوده دانســته اند و اضافه 
کردنــد: تا جایی که میدانید بازار پایه 
پر ریســک ترین بازار سهام در بازار 
ســرمایه بوده که شــرکتها شفافیت 
اطلاعاتــی، حقوق ســهامدارای و 
حاکمیت شرکتی را رعایت نمی کنند 
و حتی زمان معامــلات در بازار پایه 
خریداران باید بیانیه پذیرش ریسک 

بازار پایه را امضا کنند. 
در سال ۹۹ و ســقوط تاریخی 
بــورس هم ســهامداران بــازار پایه 
بیشترین ریزش قیمت سهم را تجربه 
کردند، بعضی سهم ها زمان بازگشایی 

منفی ۷۰، ۸۰ ،۶۰ درصد خرده و فشار 
عصبی زیادی به سهامداران وارد شد، 
تغییــر قوانین جدید با هدف هدایت 
سهامداران به بازارهای کم ریسک تر 
ســهام مثل بازار اول و دوم فرابورس 
بــوده و هدایت خریدها به ســمت 
کارگزاری هــا در ارقام زیر ۵ میلیون 
تومان به این علت بوده که ریسک های 
خرید در بازار پایه توسط کارگزار به 

مردم اطلاع داده شود.
اینکه کارگزار برای یک سرمایه 
گذار خرید و فروش کند می تواند کار 
را ســخت و پیچیده کرده و سرمایه 
گذاری لازم را برای بســیاری سخت 
کند، نگرانی مهمتر این اســت که این 
اقــدام در بــازار اول و دوم فرابورس 
نیز تکرار شــده و بسیاری از مردم را 
از سرمایه گذاری در بورس منصرف 
کند، بیشتر مردم درآمدهای ماهانه زیر 
۱۰ میلیون تومان دارند و قطعاً ماهانه 
توان پرداخــت ۵ میلیون تومان برای 
ســرمایه گذاری را نداشته و این اقدام 
باعث می شود نقدینگی خرد از بازار 
سرمایه رخت بســته و بازار سرمایه 
محلــی برای افراد متوســط به بالای 

جامعه باشد.

پایه هر سفارش ۵ میلیون تومان؛

سرمایه گذاری در بورس برای 
ثروتمندان؟!

فرابورس ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد، حداقل خرید آنلاین در بازار پایه برای هر سفارش ۵ میلیون تومان خواهد بود.

گروه اقتصادی - بررسی آخرین  
آمــار وزارت صمــت از تولیــدات 
صنعتی نشــان می دهد که طی ۹ ماهه 
امسال تولید انواع لوازم خانگی بزرگ 
روند شتابانی داشته و تاکنون نزدیک 
به ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه تولید 

شده است. 
صنعت لــوازم خانگی ایران طی 
ادوار گذشــته نقش چندانی در بازار 
داخلی نداشــت، به شکلی که سالانه 
میانگین ۷ میلیون دستگاه لوازم خانگی 
در کشــور تولید می شد و سهم عمده 
بازار در اختیار برندهای خارجی بود؛ 
به عنوان نمونه می توان به اواســط به 
دهه ۹۰ اشــاره کرد. طبق بررسی های 
صورت گرفته در ســالهای ۹۵ و ۹۶ تا 
۶۰ درصد بازار لوازم خانگی در اختیار 
برندهــای خارجی بود و ۴۰ درصد به 

تولید داخل اختصاص داشت که این 
محصولات نیز از عمق ساخت داخل 
بسیار پایینی برخوردار بودند. به مرور و 
با تشدید تحریم ها و ممنوعیت واردات، 
عمق ساخت داخل نیز افزایش یافت 
به شــکلی که بررسی ها نشان می دهد 
امروز عمق ساخت داخل در صنعت 
لوازم خانگی میانگین ۷۰ تا ۷۵ درصد 
اســت که به صورت جزئی تر، عمق 
ســاخت داخل در گــروه تلویزیون 
۳۵ درصد، کل وســایل گازسوز ۱۰۰ 
درصد و وســایل برقــی حجیم مثل 
 یخچــال، فریزر و… ۶۵ تا ۷۵ درصد 

است.
بنا بــه گفته فعالان صنعت لوازم 
خانگــی، قیاس تولید نســبت به نیاز 
کشور نیز ۸۰ الی ۸۵ درصد است؛ یعنی 
۸۵ درصد نیاز بازار توســط تولیدات 

داخلی امکان پوشش دهی دارد که در 
برخی کالاها این عدد بالاتر است.

نیــاز ارزی لــوازم خانگی 
چقدر است؟

همچنین باید اشاره شود که نیاز 
ارزی تولید لــوازم خانگی به مقیاس 
ســال ۱۴۰۰ معادل یک میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون دلار تخمین زده شده است؛ البته 
بررسی ها نشان می دهد که طی ۳ سال 
گذشته از ناحیه ساخت داخل ۱۶۰ تا 
۱۷۰ میلیــون دلار صرفه جویی ارزی 

صورت گرفته است.
بر همین اساس، بررسی آمارهای 
وزارت صمــت از وضعیت تولیدات 
صنعتی طی ۹ ماهه ســال جاری نشان 

می دهد که تولیدکنندگان همچون سال 
گذشته، برنامه افزایش تولید را در دستور 
کار قرار داده اند و روند شتابان افزایش 
تولید لوازم خانگی در داخل کشــور 
تــا پایان آذر ماه نیز ادامه یافته اســت، 
به طوری که بر اســاس آمار تجمیعی، 
تولید انواع لوازم خانگی بزرگ در این 
مدت با رشد قابل توجهی همراه بوده و 
نزدیک به ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه 

تولید شده است.
رشــد ۱۸ درصــدی تولید 

یخچال و فریزر
بر همین مبنا، طی ۹ ماه سال جاری 
یک میلیون و ۹۵۵ هزار دستگاه یخچال 
و فریزر توسط تولیدکنندگان داخلی 

تولید شــده است، این در حالیست که 
در ۹ ماه سال گذشته یک میلیون و ۶۵۳ 
هزار دستگاه از این محصول تولید شده 
بود. بدین ترتیب تولید یخچال و فریزر 
در ۹ ماه امســال نسبت به مدت مشابه 
سال قبل رشد ۱۸ درصدی یافته است.
رشــد ۹ درصــدی تولید 

ماشین لباسشویی
همچنیــن در ۹ ماه امســال یک 
میلیون و ۱۶۰ هزار دســتگاه ماشــین 
لباسشویی در کشور تولید شده است. 
این در حالیســت که در مدت مشابه 
سال قبل یک میلیون و ۶۱ هزار دستگاه 
تولید شــده بود. بنابراین تولید ماشین 
لباسشــویی در ۱۰ ماه امسال نسبت به 

مدت مشابه سال قبل رشد ۹ درصدی 
یافته است.

رشــد ۶۱ درصــدی تولید 
تلویزیون

در ۹ ماه امسال یک میلیون و ۴۳۰ 
هزار دســتگاه انواع تلویزیون توسط 
تولیدکنندگان داخلی تولید شده است 
که در مدت مشــابه پارسال ۸۸۶ هزار 

دستگاه تولید شده بود.
بدین ترتیب تولید انواع تلویزیون 
در ۹ ماه امســال نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل رشــد ۶۱ درصدی داشته 

است.
افزایش ۵.۲ درصدی تولید 

کولر آبی

همچنیــن در ۹ ماه امســال یک 
میلیون و ۵۰ هزار دســتگاه کولر آبی 
در کشــور تولید شده اســت. این در 
حالیست که در مدت مشابه سال قبل 

۸۱۱ هزار دستگاه تولید شده بود.
بنابراین تولید کولر آبی در ۹ ماه 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 
رشد ۲۹ درصدی یافته است. همچنین 
تولید انواع الکتروموتور با ثبت رشد ۱۲ 
درصدی به هفت میلیون و ۱۴۴ هزار 

دستگاه رسید.
ســهم ۱.۴ درصدی لوازم 
خانگــی از ارزش افــزوده کل 

صنعت
اگرچه تولید لوازم خانگی بزرگ 
در سال جاری نسبت به سال گذشته با 
افزایش مواجه شده است اما ارزیابی ها 
از وضعیت این صنعــت حکایت از 

آن دارد که ســهم ارزش افزوده لوازم 
خانگــی از ارزش افزوده کل صنعت 
۱.۴ درصد است. به اعتقاد کارشناسان 
فشارهای هزینه ای همچون نرخ تورم، 
نرخ ارز و فرآیند معیوب قیمت گذاری، 
بخشــنامه های متعــدد و متناقض، 
مشــکلات گمرکی، محتــرم نبودن 
حقــوق مالکیت و قراردادها و فضای 
رانتی و رابطه ای تولید موجب شــده 
صنعت لوازم خانگی نتواند به تناسب 

ظرفیت هایی که دارد، عمل کند. 
گفتنی است، آمار نشان می دهد 
که در حال حاضــر در صنعت لوازم 
خانگــی، ۳۰۰ هــزار نفر اشــتغال 
مســتقیم و یک میلیون نفر اشــتغال 
غیرمســتقیم دارنــد و ۵۰۰ بنگاه در 
 حــوزه صنعت لــوازم خانگی فعال 

هستند.

آخرین وضعیت تولید لوازم خانگی

گروه اقتصادی - رییس سازمان 
توســعه تجارت و هیات رســمی این 
اتحادیــه موافقنامه تجارت آزاد ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا را امضا کردند 
که این موضوع در برنامه گفتگوی ویژه 
خبری مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
موافقنامــه تجارت آزاد ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا با حضور پیمان پاک 
روز پنجشــنبه امضا شــد. طرفین در 
مراسم امضای این توافقنامه بر موضوع 
افزایــش چشــمگیر همکاری هــای 

اقتصادی تأکید کردند.
رییس ســازمان توسعه تجارت، 
دربــاره اینکه با توجه بــه امضای این 
توافقنامه، با عملیاتی شدن مفاد، بندها 
و آن چیزی که در این توافقنامه در نظر 
گرفته شــده، حجم تجارت جمهوری 
اســلامی ایران و کشــورهای هدف، 
چقدر افزایش پیدا کرده و به چه عددی 
می رسد، گفت: بحث موافقتنامه تجارت 
آزاد ایران با اتحادیه اوراسیا حاصل دو 
سال و نیم تلاش دوستان و همکاران در 
وزارتخانه های مختلف اعم از وزارت 
صمت، جهاد کشاورزی، امورخارجه، 
معاونت حقوقی ریاســت جمهوری 
بود که الحمدلله در قالب یک کار تیمی 
جمع بندی شــد و برای اینکه اجرایی 
شود، ابتدا باید مصوبه دولت ها را بگیرد 
و بعد در مجالس شش کشور تصویب 
شــود.وی افزود: این موافقتنامه امروز 
پاراف شــد و تأییــد اولیه اش صورت 
گرفت تــا در نهایت، در دولت ها و در 
مجالس شش کشور تصویب  شود. به 
نظر ما، با پیگیری ها و تأکید و تمایلی که 
کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا دارند 
و هماهنگی که مجلس شورای اسلامی 
دارد، از اواخر تابستان ۱۴۰۲ می توانیم 
وارد فاز اجرایی و عملیاتی این تجارت 
آزاد شــویم.پیمان پاک اظهارداشــت: 
اقتصاد این پنج کشور از نظر تجاری یک 
اقتصاد خوبی است، تقریباً حجم حدوداً 
۴۰۰ میلیارد دلار واردات این کشورها 
بوده که بعضی ســال ها تا ۵۰۰ میلیارد 
دلار هم صادرات شــان بوده اســت، 
پــس ما به یک اقتصاد بین ۸۰۰ تا هزار 
میلیارد دلاری مواجه هســتیم. اقتصاد 

این کشورها، اقتصادهای مکملی بوده 
و عموماً صادرات هایی که این کشورها 
دارند، صادرات های مواد اولیه اســت، 
یعنی نهاده های تولید مثل گندم، ذرت، 
جو، خوراک دام. محصولات در حوزه 
روغن، مواد اولیه، ورق، ســنگ آهن، 
محصولاتی هستند که ما یا وارد می کنیم 
یا در قالب ورود موقت، آنها را فراوری 
کــرده تا محصولات نهایــی با ارزش 
افــزوده بالا را صادر کنیم.  از ســمت 
دیگر وارداتی که این کشــورها دارند، 
عمومــاً واردات محصولات صنعتی و 
کالایی اســت که ما در آن مزیت داریم. 
غیر از حوزه محصولات کشــاورزی، 
امروز مذاکرات خوبی صورت گرفت 
و با کمک آقای ساداتی نژاد وزیر جهاد 
کشاورزی توانســتیم موضوع را حل 
کنیم، چون همیشــه در موافقت های 
تجارت آزاد و ترجیحی، جهاد به نوعی 
گارد خاصــی دارد اما با خوددرایتی که 
وزیر جهاد داشــتند، توانستیم با طرف 
مقابل با هماهنگی لازم، به نوعی تعامل 
کنیم. رییس ســازمان توسعه تجارت 
درباره اینکــه امضای موافقت نامه چه 
نتیجه ای در حوزه کشــاورزی خواهد 
داشــت گفت: در حوزه کشــاورزی، 
واردات مان گندم، جو و ذرت اســت؛ 
چیــزی که ما نیاز داریم و شــاید بیش 
از ۱۰ میلیون تن در سال وارد می کنیم. 
ما یک ســهمیه ای را قرار دادیم، تقریباً 
حدود ۳ میلیون تن کالایی که از اتحادیه 
اوراســیا با تعرفه صفــر می آید، اما در 
مقابل محصولاتی مثــل مرکبات مان، 
محصولات کشــاورزی مثل سیب و 
کیوی ما که یکی از بازارهای اصلی اش 
حوزه اتحادیه اوراسیا است، محصولات 
صیفی جات ما در حوزه گوجه، خیار، 
بادمجان و محصولات گلخانه ای همه 
تعرفه هایش صفر می شود.وی تصریح 
کــرد: در حوزه محصولات صنعتی، ما 
۱۰ درصد از محصولاتی که بحث خط 
قرمز ما بود، مانند صنایع این کشورها که 
ممکن بود حضورشــان بر تولید داخل 
تأثیرگذار باشد. این ها را بردیم در لاین 
قرمز. بیــش از ۹۰ درصد محصولات 
صنعتــی مــا تعرفه اش صفر شــد. با 

حمایت ویژه آقــای فاطمی امین وزیر 
صمت و در یک اقدام کم سابقه، تمامی 
معاونان وزارتخانه، در چندین جلســه 
نشســت های خیلی نزدیکی داشتیم تا 
در این فرایند، بــه نوعی موافقت نامه 
تجارت آزاد و اوراسیا از همه تشکل ها 
نظرخواهی کردیم. یعنی تشــکل های 
مختلف اعم از حوزه پوشــاک، لوازم 
خانگی و مجموعه های مختلف را در 
این فرایند درگیــر کردیم. پیمان پاک 
درخصوص اینکه پــس به طور قطع 
نقاط و نکاتی که در گذشــته شــاید به 
عنوان چالش از بخش ها و تشــکل ها 
مطرح می شد، با امضای این توافقنامه و 
نظرخواهی که از سوی سازمان توسعه 
تجارت شده، شاید به مراتب نسبت به 
گذشته کمتر باشد افزود: یک کار جمعی 
و یک کار هماهنگ شده بود که اکثریت 
ظرفیت های کشور به کمک آمدند، ما 
توانســتیم این موفقیت را کسب کنیم. 
یک سری آمار را بخواهم اشاره کنم، ما 
یک موافقتنامه تعرفه ترجیحی داشتیم 
روی ۷۰۰ قلم کالا، این مذاکرات روی 
هفت هزار و ۵۰۰ قلم کالا است. در این 
۷۰۰ قلم کالا تــازه ما تعرفه ها را صفر 
نکردیم، تعرفه هــا را کاهش دادیم، در 
ســال اول ۳۰ درصد ما رشد صادرات 
داشــتیم، در سال دوم ۴۰ درصد و سال 
ســوم این عدد به ۵۰ درصد. رســید. 
حالا مشــخصاً این تجارت آزاد به نظر 
ما می تواند یک بازار حداقل ۱۰ میلیارد 
دلاری را در کوتاه مدت برای ما تضمین 
کند.رییس ســازمان توســعه تجارت 
دربــاره اینکه به چند راهــکار درباره 
دغدغه سازمان توسعه تجارت در این 
موافقت نامه مانند صف کامیون دارها، 
اقدامات لجستیکی و بخش های حمل 
و نقل اشاره شده است اظهارداشت: ما 
فضایی برای توسعه بازار فراهم می کنیم، 
توسعه بازار؛ یک سری اقداماتی است 
که طی یک ســال گذشته انجام دادیم، 
مانند حضور پررنگ در نمایشگاه های 
کشــور هدف در حوزه اوراسیا، چون 
مصداقــی صحبــت می کنیم حضور 
پررنگی داشتیم. به گفته وی، بزرگترین 
پاویون های جمهوری اسلامی در طول 

تاریخ در این کشــورها برگزار شــد، 
اعــزام و پذیرش هیأت ها را داشــتیم، 
یک شناختی از ظرفیت ها به وجود آمد 
کما اینکه در سال های گذشته، روسیه، 
بلاروس، قزاقستان، ارمنستان به ایران 
فقط به عنوان تولید کننده محصولات 
کشــاورزی نگاه می کردند. وی اضافه 
کــرد: امــروزه، بیــش از ۶۰ درصد 
صادرات  ما، محصولات صنعتی است 
و کاتالیست، تجهیزات پزشکی، توربین 
و تجهیــزات صنعتی صــادر کردیم، 
حوزه لــوازم خانگی، قطعات خودرو 
این فعالیت ها صورت می گیرد. در این 
موافقتنامه سطح رقابت تسهیل می شود 
که کشورهایی مثل ترکیه و چین از این 
ظرفیت برخوردار نیستند؛ پس ما یک 
بازار به عبارتی خــوب و کم رقیب را 
داریم. این توســعه بازار یک الزاماتی 
می خواهد، این الزامات در چند بخش 
است؛ یکی لجستیک است یعنی شما 
وقتی ظرفیت و بازار ایجاد می کنید یک 
وسیله باید باشد این کالا را ببرد، ظرفیت 
گمرکات می خواهد، ما توسعه بازار را 
می توانیم سریع انجام دهیم، اما در حوزه 
زیرســاخت ها نیازمند سرمایه گذاری 
هستیم. در ســال های گذشته کمترین 
توجه به حوزه مبادی شــمالی صورت 
نگرفته بود، ظرفیت کشتیرانی جمهوری 
اسلامی بسیار ظرفیت پایینی بود نسبت 
به حوزه جنوب که واقعاً توســعه داده 
بودند. پیمان پاک درباره اتفاقات خوب 
این تفاهم نامه در حوزه کشتیرانی کشور 
گفت: مــا بارها درباره ظرفیت گمرک 
آســتارا تذکر دادیم،به طوری که حجم 
و ظرفیت این نیست که ما در شش ماه 
و یکسال بتوانیم یک دفعه مثلًا گمرک و 
پل را تعریض کنید، این ها نیازمند زمان 
و سرمایه گذاری از سمت مقابل است.

وی اضافــه کرد: پیگیری باید که 
در حوزه دیپلماسی می کردیم، مرزها و 
گمرکات روسیه هم در مبادی جنوبی اش 
توســعه پیدا می کرد. به عبارتی روسیه 
هم به دلیــل همین فرایند یا به عبارتی 
ارمنســتان، حوزه بلاروس و قزاقستان 
باز به دلیل این که با ایران کمترین تعامل 
تجاری را داشتند ظرفیت های بندری و 

به عبارتی گمرکی شــان را فعال نکرده 
بودند، این مســیرها مذاکره می شود، 
وزارت خارجــه پیگیــری می کند. در 
حوزه کشــتیرانی ما یک مقداری عقب 
بودیم. رییس ســازمان توسعه تجارت 
درباره سطح مذاکرات ایران با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا مراحل اجرایی گفت: 
این موضوع در سطح رئیس جمهوری 
است که ماهانه پیگیری می کند. مباحث 
توســط رییس جمهــوری مطرح می 
شــود و معــاون اول رییس جمهوری 
پذیرش مقامات روســی را در دستور 
کار قرار می دهند بنابراین سفارتخانه، 
معاونــت اقتصــادی وزارت خارجه 
پیگیری می کنند، به نحوی که سفیر ما 
بازدیدهای دو سه ماهه دارد از گمرکات 
سمت روسیه یعنی گمرکات آذربایجان 
و روسیه، این نشان می دهد یک اراده ای 
در دولت وجود دارد این مسیرها فعال 
شود. یا ســفرای ما در ارمنستان بحث 
کریــدور را پیش می  برنــد، امروز ما با 
پیگیری های بالا در سطح دولت، مسیر 
جاده و اتوبان های ترانزیتی ارمنستان را 
بزرگترین شرکت های خدمات فنی و 
مهندســی مان در یک ماه گذشته ۳۰۰ 
میلیون دلار پروژه ساخت جاده را برنده 
شــدند و این پروژه تا ۱.۵ میلیارد دلار 
قابل افزایش است. یعنی ما هم ظرفیت 
صــدور خدمات فنی و مهندســی را 
توانســتیم از آن بهره مند شــویم، هم 
مســیری را تعریض می کنیم که به نفع 
خودمان برای ترانزیت و صادرات کالا 
است. همین طور در مورد لایروبی رود 
ولگا مذاکرات جدی صورت گرفته که 
بتوانیــم یک پروژه چند میلیارد دلاری 
را بگیریم، در حوزه کشــتیرانی حدوداً 
۱۰ تا ۱۲ کشــتی بخــش خصوصی 
اضافه شــده، این بســیار کم است، ما 
حداقل باید به ۱۰۰ کشــتی برسیم، با 
پیگیری ها و دستور آقای رئیس جمهور، 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی هم یک 
ســرمایه گذاری برای افزایش و توسعه 
ظرفیت هایش کرده اســت.وی اضافه 
کرد: در حوزه ریل فعالیت های خوبی 
صورت گرفته، ریل رشــت- آســتارا 
پیگیری می شود، یک مقداری زمان بر 

است، دو تا سه ســال زمان می برد. اما 
در حوزه اینچه برون، انزلی و رشت که 
تقریباً ۱۷ کیلومتر بیشتر نیست رئیس 
جمهور دستور دادند و پیگیری می شود 
تا این ظرفیت ها فعال شــده و بتوانیم 

مسائل لجستیک را حل کنیم. 
رییس ســازمان توسعه تجارت 
درباره این ســوال کــه توافقنامه های 
مختلــف در حــوزه اقتصــادی و 
تجارت به امضا می رســانیم تا به یک 
حجم مشــخصی از تجارت و رشــد 
اقتصادی که مطلوب مان باشد برسیم، 
آن وقت زیرســاخت ها فراهم نیست 
و مشــکلاتی را پدید می آورد. حالا با 
وجود این توافقنامه که به امضا رسیده 
ما زیرســاخت ها را داریــم همزمان 
فراهم می کنیم که در مرحله ای وصول 
نتیجه کند، همین مشــکلات در قالب 
بخش هــای مختلف پیش نیاید گفت: 
برنامه ما در توسعه تجارت؛ یک برنامه 
جامعی اســت. ما در حوزه زیرساخت 
اینکــه الزامات توســعه تجارت فقط 
لجستیک نیســت، لجیستیک یکی از 
آنها اســت، ما در کنار آنها، بحث شبکه 
پولی، مالــی و بانکی را داریم، مباحث 
مربوط بــه گمرک را داریم، بحث های 
استاندارد را داریم، ما در یک بسته جامع 
همــه را دیدیم و روی آن کار می کنیم. 
پیمــان پاک درباره اینکــه آیا حصول 
نتیجه کوتاه مدت این توافقنامه را نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۲ دریافت خواهیم کرد 
و به طور کامل تــا ۱۴۰۴ افزود: بله، ما 
اکنون یکی از بزرگترین مجموعه های 
خصوصی کشــور را که ظرفیت بسیار 
بالایی داشــته در حــوزه حمل و نقل 

فعــال کردیم در یکی از کشــورهای 
حوزه CIS در حوزه قزاقســتان بسیار 
ســرمایه گــذاری خوبی را داشــتند، 
برای اینکه وقتی به آن فضای توســعه 
بازار می رسیم بتوانند زیرساخت ها را 
فراهم کنند.وی اظهارداشت: در حوزه 
شمال، کشتیرانی خزر را فعال کردیم، 
فعالیت هایی را دنبال می کنیم؛ در بحث 
پلمپ الکترونیکی گمرک، مشــارکت 
برای ایجاد شرکت حمل و نقل مشترک 
با این کشــورها، همه این ها دیده شده؛ 
حتی عرض کردم در حوزه بانکی ما الآن 
با سه بانک اتحادیه اوراسیا روابط بانکی 
برقرار شده، حســاب کارگزاری بین 
بانک های ما برقرار شده، سیستم آن ها 
دارد به سپام وصل می شود. فعالیت های 
بسیار خوبی صورت می گیرد برای این 
که یک تاجر از این فرصت توسعه بازار 
اســتفاده کند نگران و به عبارتی درگیر 
مشکلاتش نباشد. رییس سازمان توسعه 
تجارت درباره یکی از سیاست گذاری ها 
و برنامه هایی که آمریکا و کشــورهای 
غربی دنبال می کنند منزوی کردن ایران 
و قطع ارتباط اقتصــادی و تجاری آن 
با کشــورهای مختلف اســت، تصور 
می کنید در حوزه اوراســیا و در مقابله 
با تحریم هــای ناعادلانــه ای که علیه 
کشورمان اعمال شده، چقدر تأثیرگذار 
خواهــد بود تصریح کرد: تقریباً در این 
یک ســال و سه ماهی که ما در سازمان 
توسعه تجارت بودیم با پشتیبانی هایی 
که از ســمت دولت داشتیم، شاید یکی 
از فعال تریــن بخش های دیپلماســی 
اقتصادی و تجاری ســال های گذشته 
را دنبال کردیم، از کشورهای اروپایی تا 

کشورهای حوزه هایی که واقعاً جدید و 
بکر هستند، ولی کم توجه بودیم نسبت 
به آن ها مثل کشورهای آفریقایی، شرق 
آسیا، هند، پاکستان، کشورهای همسایه 
خودمان، آمریــکای لاتین؛ همه دنبال 
منفعت هستند.وی اضافه کرد: در حوزه 
تجارت، وقتی شما طوری تعامل کنید 
که منافع دو طرف تأمین شــود، آن ها 
خودشــان راهکارهای بهتــر از ما پیدا 
می کنند برای مدیریت تحریم ها، نکته 
مهم این است که ما به نحوی تعامل کنیم 
در دیپلماسی تجاری مان که بتوانیم منافع 
دو طرف را تأمین کنیم. این تجارت های 
آزاد و تجارت های ترجیحی که سال ها 
به خاطر بخشی نگری در داخل کشور 
متوقف بــوده هیچ کدام عامل توقفش 
تحریم نبوده است. من که در یک اداره 
کل خاص هستم، برایند تجاری کشور 
را در نظر نگیــرم و بگویم من فقط در 
حوزه پوشاک باید صادرات کنم، نیایم 
بگویم حوزه لوازم خانگی، حوزه کیف 
و کفش، حوزه دارو و تجهیزات پزشکی 
و کشــاورزی همینطور، الحمدلله با آن 
هماهنگی که در حوزه تجارت خارجی 
کشــور وجود دارد، این هماهنگی به 
وجود آمده، با فعال سازی تجارت های 
آزاد و ترجیحی که فقط اتحادیه اوراسیا 
نیست. رییس سازمان توسعه تجارت 
تصریح کرد: تجــارت ترجیحی را در 
پاکستان شــروع کردیم و مذاکره برای 
تجارت آزاد هم شــروع شده است. با 
کشورهای اروپای شــرقی مذاکرات 
تجارت آزاد را شروع کردیم، در حوزه 
آ.ســه.آن ما تعرفه ترجیحی را توافق و 

امضا کردیم.

موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا بررسی شد

طــی پیگیــری هــا از مســئولان فرابــورس،  حداقــل ســفارش خریــد در بــازار 
پایــه از طریــق آنلایــن ۵ میلیون شــده اســت ولــی ســهامدار اگر بخواهــد کمتر 
از ایــن میــزان ســفارش را ارســال کنــد، می توانــد به کارگــزاری ســفارش بدهد.

اقتصادی

گروه اقتصادی - وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی گفت: طرح کالابرگ 
الکترونیکی مشــمول ۱۰ گروه کالایی 
یعنی شــیر، پنیر، ماست، روغن، برنج، 
مرغ، تخم مرغ، ماکارانی، قند و شــکر 

می شود.
صولــت مرتضوی با اشــاره به 
اجــرای طرح کالابــرگ الکترونیکی، 

اظهار کــرد: عملیــات اجرایی طرح 
کالابرگ الکترونیکی از چهارشــنبه به 
صورت آزمایشــی در استان هرمزگان 

آغاز شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشاره به اختیاری بودن این طرح بیان 
کرد: طرح کالابرگ الکترونیکی مشمول 
۱۰ گروه کالایی شامل شیر، پنیر، ماست، 

روغن، برنج، مرغ، تخم مرغ، ماکارانی، 
قند و شــکر می شــود. وی اظهار کرد: 
این طرح آزمایشی را ارزیابی می کنیم و 
چنانچه مطلوب بود آن را به سرعت در 

کل کشور تعمیم خواهیم داد.
مرتضوی اضافه کــرد: کالابرگ 
الکترونیکــی با قیمت پایه شــهریور 
۱۴۰۰ در نظــر گرفته شــده اســت و 

مابه التفاوت آن به صورت یارانه به مردم 
پرداخت می شود، همچنین در صورت 
افزایش قیمت کالاها، تمهیدات جبرانی 
پیش بینی شــده است. وی گفت: مردم 

و متقاضیان هم می توانند از فرصتی که 
تقریباً یک ماه زودتر از موعد مقرر واریز 
یارانه نقدی به حساب مردم است، آغاز 
استفاده کنند و به قدر نیاز از این ۱۰ قلم 

کالا خریداری کننــد. مردم چنانکه به 
خرید کالا تمایل نداشتند، می توانند در 
پایان کار و در بیستم هر ماه یارانه نقدی 

را دریافت کنند.

وزیر کار:

۱۰ کالا مشمول کالابرگ شد؛ قیمت پایه کالاها شهریور ۱۴۰۰ است

یکشنبه 2 بهمن ۱۴0۱ ، 2۹ جمادی الثانی ۱۴۴۴ ،22 ژانویه 202۳، شماره ۴۱۳۷


